
وعده وزیر اقتصاد برای رونق بازار سرمایه
از طریق توسعه شرکت های سهامی عام پروژه محور

به گفته وزیر امور اقتصادی و دارایی،  اجرای پروژه های 
پیشران توسعه ای از طریق راه اندازی شرکت های سهامی 
عام پروژه محور با مشارکت مردم و نهادهای مالی، یک 

ضرورت است.
به گزارش خبرگزاری فارس؛  یکی از سیاســتهای اعلامی 
دولت، مشارکت دادن مردم در اقتصاد و مردمی سازی اقتصاد 

است.
در این زمینه با ورود صندوق های سهام عام پروژه محور به 
بازار سرمایه،  پس اندازهای مردم در قالب واحدهای سرمایه گذاری 
جمع آوری می شــود و به اجرای پروژه های عمرانی به صورت 

سهامی عام اختصاص می یابد.
در حال حاضر بازار ســرمایه ایران با داشتن 60 میلیون کد 
بورســی حدود 70 درصد کل جمعیت کشور را در خود جای 
داده است،  اما تعداد معامله گران فعال در بازار سرمایه بین 350 

تا 400 هزار نفر هستند.
دلیل تعداد اندک معامله گران فعال در بازار سرمایه این است 
که بعد از دعوت مردم در ســال 1399 از سوی دولت وقت به 
بازار ســرمایه و سپس ورود سهام عدالت و ریزش بازار،  اعتماد 

عامه مردم به بازار سرمایه دچار خدشه شد.
مهم ترین پیش زمینه برای برگشــت اعتماد مردم به بازار 
سرمایه ، ثبات قوانین و مقررات اقتصادی،  مهار تورم،  جلوگیری 

از قیمت گذاری دستوری و دخالت دولت در بازارها است.
در حال حاضر 90 درصد تامین مالی اقتصاد از بازار پول و 
شبکه بانکی تامین می شود و کمتر از 10 درصد از تامین مالی از 
بازار سرمایه صورت می گیرد،  این نسبت )تامین از بازار سرمایه( 

باید حداقل به 30 درصد افزایش یابد.
به گفته وزیر اقتصاد ارزش روز حدود 720 شرکت بورسی و 
فرابورسی به 140 میلیارد دلار می رسد که این رقم نصف سرمایه 
یک شــرکت بزرگ خارجی است. بنابراین هم باید ارزش بازار 
بالا رود و اصطلاحا بازار عمق پیدا کند و هم سهم بازار سرمایه 

از تامین مالی اقتصاد افزایش یابد.
در ایــن زمینه عبدالناصــر همتی وزیر امــور اقتصادی و 
دارایــی در صفحه مجازی خود نوشــت: »اجــرای پروژه های 
پیشــران توسعه ای از طریق راه اندازی شرکت های سهامی عام 
پروژه محور، با مشــارکت مردم و نهادهای مالی، یک ضرورت 
اســت. لازمه  موفقیت، اعاده اعتماد مردم به بازار سرمایه است. 
 بازار ســرمایه را با گسترش رقابت و شفافیت حمایت خواهیم 

کرد.«

مقام مسئول وزارت صمت خبر داد

ایران یازدهمین تولیدکننده بزرگ کفش 
در دنیا

مدیرکل دفتر صنایع نساجی وزارت صمت با بیان این 
که در تولید انواع زیره کفش به ۹۰ درصد عمق ســاخت 
داخل رسیده ایم گفت: ایران رتبه یازدهم از نظر کمیت 

تولید کفش را در جهان داراست.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محسن گرجی گفت: در تولید 
انواع زیره کفش به 90 درصد عمق ساخت داخل رسیده ایم؛ بخش 
عمده ای از آن پلی اورتان و بخشی دیگر پی وی سی است که در 

پتروشیمی های داخل کشور تولید و عرضه می شود.
مدیرکل دفتر صنایع نساجی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
افزود: در بخش رویه کفش نیز از چرم طبیعی و مصنوعی تولید 

داخل استفاده می شود.
وی گفــت: صنعت کفش، صنعتی اشتغالزاســت با حداقل 
استفاده از حامل های انرژی که توسط بخش خصوصی مدیریت 
می شود؛ ایران رتبه یازدهم از نظر کمیت تولید کفش را در جهان 
داراست و بازار صادراتی محصولات تولیدی، حدود 100 میلیون 
دلار است و امیدواریم بتوانیم مشکلاتی مثل تعهد ارزی را برای 

صنعت کفش به صورت منطقه ای فراهم کنیم.
گرجی ادامه داد: با توجه به اینکه اندازه بنگاه ها در این صنعت 
کوچک است، موضوع خوشه سازی و تشکیل شرکت های صادراتی 
برای تامین مواد اولیه و ماشــین آلات می تواند کمک شایانی به 
این صنعت کند؛ همچنین با همکاری ســازمان صنایع کوچک 
خوشه های متعددی شناســایی شده و خیلی از آن ها اجرا و به 
پایان رسیده است، بعضی هم شناسایی شده و در حال پیگیری 

برای اجرا هستند.
مدیرکل دفتر صنایع نساجی وزارت صمت گفت: ماشین آلات 
تزریق زیره »پی یو« کاملا توسط سازندگان ایرانی ساخته می شود 
و نه تنهــا نیاز بازار داخل را تامین می کننــد بلکه به برخی از 
کشــور های منطقه صادرات هم داشــته اند البته برای بخشی از 
ماشــین آلات دوخت طبیعتا واردات انجام می شود، زیرا موضوع 

بازسازی و نوسازی ماشین آلات در دستور کار است.

بدهی انگلیس به بالاترین میزان 
در 60 سال اخیر رسید

به گزارش دفتر آمار ملی، بدهی ملی بریتانیا به بالاترین 
میزان از دهه 1۹6۰ تاکنون رسیده است.

به گزارش خبرگزاری فارس؛  راشــاتودی نوشــت که در ماه 
جاری، اســتقراض دولت انگلیس به 13 میلیارد و 700 میلیون 

پوند )معادل 18 میلیارد و 200 میلیون دلار( رسید.
»گرانت فیتزنر«، اقتصاددان ارشد دفتر آمار ملی گفت: »بدهی 
در ماه گذشــته بیش از سه میلیارد پوند نسبت به سال 2023 
افزایش یافته و این ســومین استقراض بالا است که در ماه اوت 

)ماه جاری( ثبت شده است.«
»دارن جونز«، دبیر خزانه داری انگلیس هم گفت که آمارها 
وضعیت نگران کننده ای دارند که از دولت قبل به ارث رســیده 
و نســبت بدهی به تولید ناخالص داخلی این کشور در بالاترین 

سطح قرار دارد.
وی افزود: بدهی دولت در طی بحران مالی جهانی در ســال 
2008 و سپس در دوران همه گیری کووید 19 به شدت افزایش 
یافته است. همچنین رشد اقتصادی ضعیف از آن زمان به افزایش 

کسری بودجه کمک کرده است.
دبیر خزانه داری انگلیــس ادامه داد: موقعیت مالی انگلیس 
»چالش برانگیز« باقی مانده و ممکن اســت در طول سال بدتر 

هم بشود.
»مت ســوئانل«، مشاور اقتصادی ارشد باشــگاه ای آی نیز 
اعلام کرد که دولت احتمــالاً باید در ماه های آینده هزینه ها را 

افزایش دهد.
»راشل ریوز« وزیر خزانه داری هم پیش تر هشدار داده بود که 
مالیات ها در بودجه ماه اوت افزایش خواهد یافت، اما افزایش نرخ 

مالیات های بر درآمد، شرکت و ارزش افزوده را رد کرد.
وزیر خزانه داری همچنین اعلام کرد که پرداخت های سوخت 
زمستانی که در زمان نخست وزیری ریشی سوناک معرفی شده 
بــود را لغو خواهــد کرد و برنامه های اصــلاح نظام اجتماعی و 
سرمایه گذاری در زیرســاخت ها را هم به عنوان بخشی از طرح 

کاهش وام گیری به تعویق انداخت.

در انفعال نهادهای دولتی و قضائی صورت می گیرد

اصرار بر ساخت مسکن های 25 متری فاقد مجوز
 با اعتراف به دور زدن قانون

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران 
در انفعال دســتگاه های دولتی و قضائی با اعتراف به 
اینکه مســکن های 25 متری مجوز شهرداری ندارد، 
تصریح کرد با پروانه های دیگری مثل کاربری اقامتی که 
محصول نهائی آن تفاوتی با کاربری مسکونی نخواهد 

داشت اقدام به ساخت این مسکن ها می کند!
خشــایار باقرپور در گفت وگو با خبرگزاری دانشــجو با 
اعتراف به دور زدن قانون ســاخت واحدهای مســکونی از 
طریق مجوز ســاخت واحدهای اقامتی گفت: ایده و طرحی 
که برای کوچک سازی مسکن مد نظر ما قرار داشت در حال 
حاضر با آیین نامه های شهرداری درخصوص کاربری مسکونی 
همخوانی ندارد اما پروانه های دیگری با کاربری های مختلف 
در شهرداری ها وجود دارد؛ مثل کاربری اقامتی که محصول 

نهائی آن تفاوتی با کاربری مسکونی نخواهد داشت. 
او که عنوان مسکن اقتصادی را بر مسکن های ضد خانواده 
و ضــد فرهنگ می گذارد، افزود: با این وجود مســکن های 
اقتصادی با کاربری اقامتی ساخته خواهد شد. علت استفاده 
از کاربری اقامتی به این خاطر است که بتوانیم اکنون مطابق 

با قوانین موجود فعالیت داشته باشیم.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران با اشاره 
به اجرای اولین مرحله طرح خانه های اقتصادی گفت: اولین 
فاز طرح خانه های اقتصادی در استان البرز به اجرا در آمده 
و رســما از هفته گذشته شروع به کار شد. در فاز اول طرح 
خانه های اقتصادی 3300 واحد ساخته خواهد شد که از این 
تعــداد کمتر از 500 واحد آن 25 متر خواهد بود و متراژ ها 

بالای 100 متر هم در میان آنها وجود دارد.
گفتنی است، ســؤال اینجاست دولت در حالی که از باز 
کردن کمربند شهرها و اعطای زمین رایگان و تسهیلات ارزان 
به خانواده های مستاجر و بدمسکن امتناع می کند و مسبب 
گرانی مســکن شده، چگونه به طرح های ضد خانواده زمین 

اختصاص می دهد؟ 
وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد که هیچ مجوزی برای 
مســکن های 25 متری نداده اســت اما چرا جلوی اتحادیه 
اصرارکننده را که معترف به دور زدن قانون اســت، قاطعانه 
نمی گیرد؟! چرا قوه قضائیه با عاملان و اصرارکنندگان بر این 
عمل ضد خانواده که حیاتی ترین کانون قدرت کشور؛ یعنی 
خانواده را هدف گرفته برخورد نمی کند؟! چرا دولت و دستگاه 
قضائی جلوی طرح های ضد خانواده و اشاعه دهنده فرهنگ 
ضد اخلاقی در پوشــش طرح های اقتصادی را نمی گیرند؟! 
آیا مردم باید خودشــان دست به کار شوند و جلوی ساخت 

»شهرنو«های جدید را بگیرند؟!

رئیس انجمن برق سبز:

دولت چهاردهم
 توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر را 

ادامه دهد
رئیس انجمن برق سبز گفت: مسیری که در دولت 
شهید رئیسی آغاز شــده است، نباید متوقف شود، 
فعالان این حوزه نگران توقف مسیر دو سال گذشته 
هســتند. دولت چهاردهم باید این نگرانی را برطرف 
کند و به ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر سرعت دهد.

بــه گزارش خبرگزاری فارس؛ »محســن عرب«، رئیس 
انجمن برق سبز در نشستی خبری با اشاره به آخرین شرایط 
برق تجدیدپذیر در ایران اظهار داشــت: با رشــد روزافزون 
جمعیت، افزایش نیاز بــه انرژی و نگرانی های جدی درباره 
تغییــرات اقلیمی، توجه به منابع انرژی پایدار و پاک به یک 

ضرورت غیرقابل انکار تبدیل شده است.
وی افــزود: ایران، با برخورداری از منابع غنی انرژی های 
تجدیدپذیر مانند نور خورشید، باد و آب، در موقعیت منحصر 
به فردی قرار دارد. این سرزمین با بیش از 300 روز آفتابی 
در سال و بادهای مناسب در نواحی مختلف، پتانسیل بالایی 
برای توسعه انرژی خورشیدی و بادی دارد. همچنین، منابع 
آبی ما امکان استفاده از انرژی هیدرولیک را نیز فراهم می آورد.

رئیس انجمن برق ســبز گفت: اســتفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر نه تنها به کاهش وابســتگی ما به سوخت های 
فسیلی کمک می کند، بلکه در راستای حفظ محیط زیست 
و کاهش آلودگی هوا نیز بســیار حائز اهمیت است. به ویژه 
در شهری مانند تهران که مشکلات آلودگی هوای خود را به 
همراه دارد، توسعه این نوع انرژی می تواند به بهبود کیفیت 

زندگی شهروندان کمک شایانی کند.
عرب تأکید کرد: همچنین، با توجه به تحولات جهانی و 
گرایش کشورها به سمت انرژی های پاک، ما نیز باید در این 
راســتا حرکت کنیم تا به اهداف توسعه پایدار دست یابیم و 
به تحقق وعده های خود در زمینه مبارزه با تغییرات اقلیمی 
کمک کنیم. این نه تنها برای محیط زیست ما مهم است، بلکه 
می تواند به ایجاد فرصت های شغلی جدید و توسعه پایدار در 

مناطق مختلف کشور بینجامد.
این مقام صنفی ادامه داد: ما باید با همکاری بین المللی 
و بهره مندی از تجربیات کشــورهای دیگر، زیرساخت های 
لازم برای توســعه انرژی های تجدیدپذیــر را فراهم کنیم. 
ســرمایه گذاری در این حوزه، نه تنها به نفع محیط زیست، 

بلکه یک فرصت است.
وی تأکید کرد: در دو ســال اخیر، ظرفیت نصب شــده 
نیروگاه های خورشیدی در ایران افزایش چشمگیری داشته 
اســت. با حمایت دولت و سیاست های تشویقی، تعدادی از 
پروژه های بزرگ و کوچک نیروگاه خورشیدی به بهره برداری 

رسیده اند.
عرب گفت: دولت ایران در این سال ها به دنبال تنوع بخشی 
به منابع انرژی و کاهش وابســتگی به سوخت های فسیلی 
بوده و در این راستا اقداماتی برای تشویق سرمایه گذاری در 
انرژی های تجدیدپذیر، به ویژه انرژی های خورشیدی، انجام 

داده است.
رئیس انجمن برق سبز بیان کرد: سرمایه گذاران داخلی و 
خارجی به تدریج وارد این عرصه شده و برخی مشکلات مالی 
برطرف شده است. همچنین، توافقات بین المللی و تسهیلات 
بانکی برای پروژه های انرژی تجدیدپذیر توسعه یافته است.

وی ادامه داد: همچنین تلاش هایی برای افزایش آگاهی 
عمومی و ایجاد دوره های آموزشــی برای مهارت آموزی در 
زمینه نصب و نگهداری سیستم های خورشیدی صورت گرفته 

است.
این مقام صنفی گفت: مسیری که در دولت شهید رئیسی 
آغاز شــده است، نباید متوقف شود، فعالان این حوزه نگران 
توقف مسیر دو سال گذشته هستند و دولت چهاردهم باید 
این نگرانی را برطرف کند و به ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر 

سرعت دهد.
عــرب در پایان تصریح کرد: هم اکنــون روزانه چندین 
نیروگاه خورشیدی در سراسر ایران به بهره برداری می رسد 
و طی 10 روز گذشــته هم 10 نیروگاه خورشیدی به شبکه 

برق متصل شد.

اقتصادی

مسائلی که نسبت به افزایش قیمت سوخت اولویت دارد

4 دلیل برای افزایش 5۰ درصدی واردات بنزین

صفحه ۴
یکشنبه اول مهر ۱۴۰۳
۱۸ ربیع الاول ۱۴۴۶ - شماره ۲۳۶۷۵

رئیس ســازمان ســرمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران گفت: با توجه به راهبردهایی 
که در سه سال گذشته انتخاب شد سرمایه گذاری 
خارجی در ایران دو برابر شد. یک سری موضوعات 
نیز به شکل انحرافی بیان می شود که از جمله می توان 

به موضوع اف ای تی اف، اشاره کرد.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، »علی فکری« گفت: 
افزایش دو برابری ســرمایه گذاری خارجی نسبت به سه 
سال گذشته زمانی ارزش می یابد که این افزایش دوبرابری، 
 اعداد و ارقامی شایســته اقتصاد وسیع ایران باشد و اگر از 
دو میلیارد دلار به چهار میلیارد دلار رســیده باشد رشد 
عددی بزرگی نیست. زیرا باید ببینیم که عدد اولیه دو برابر 

شده چه قدر بوده است.
وی افزود: اینکه چه میزان سرمایه خارجی برای رشد 
و توسعه نیاز داریم، یک مسئله مهم است. ظرفیت اقتصاد 
ایران برای جذب سرمایه خارجی نیز از مسائل بسیار مهمی 

است که در این حوزه نقش اساسی دارد.

فکری یادآورشد: سرمایه گذار خارجی به ظرفیت های 
داخلی ایران می نگرد. باید ببینیم که چند کشــور در دنیا 
وجود دارند که می توانند این جذب سرمایه را داشته باشند. 
در روزهای اخیر هیئت هایی از روســیه به ایران آمدند و 
مذاکرات بسیار خوبی انجام شد. روز پنجشنبه 29 شهریور 
هم یک میلیارد دلار مصوبه سرمایه گذاری انجام شده است.
رئیس سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و 
فنی ایران اظهار کرد: رابطه سرمایه گذاری داخلی و خارجی 
و اینکه چه فرصت هایی را می توانیم در کشور تعریف کنیم 
تا از داخل این فرصت ها سرمایه گذار خارجی را جایگزین 
کنیم، یک بحث است. ولی باید بدانیم درخصوص کشوری 
صحبت می کنیم که موقعیت خاص راهبردی و امتیازات 
ویژه ای دارد که این امتیازات ســرمایه گذاران را راغب به 
سرمایه گذاری می کند. یعنی جنس سرمایه گذارها در ایران 

بیشتر سرمایه گذاران راهبردی است.
فکری عنوان کرد: توســعه همکاری ها با کشــورهای 
همســو ما را به جذب سرمایه گذاری های دو برابری سوق 

می دهد. اکنون نیز فرصت های زیادی برای جذب سرمایه 
خارجی وجود دارد. وقتی شــرایط و زمینه را برای جذب 
سرمایه گذاری ایجاد کنیم و شرایط کسب و کار در کشور را 
توسعه دهیم قطعا سرمایه گذاران همسو را نیز برای حضور 

در کشور ما راغب تر می کند.
وی افزود: دو مقوله ظرفیت ها و راهبردهای بهینه در 
این حوزه یک موضوع بسیار مهم است. یک سری موضوعات 
نیز به شکل انحرافی بیان می شود که از جمله می توان به 
موضوع اف ای تی اف، اشاره کرد زیرا بسیاری اوقات همین 
مســیرهای انحرافی باعث می شود که برنامه هایی که باید 

رخ بدهد را نیز انجام نمی دهیم.
فکری یادآور شد: مجموعه اقتصادی کشور راهبردها 
و تطبیق برنامه های توســعه ای با واقعیت ها باید توســط 
مجموعه اقتصادی کشور انجام شود. به قول رئیس جمهور 
گاهی اوقات پیشنهادهای اصلاحی باید مطرح شود که در 

این جا کل تیم اقتصادی باید تصمیم گیری کند.
رئیس ســازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی 

و فنی ایران اظهارکرد: با توجه به راهبردهایی که در ســه 
سال گذشته انتخاب شد، باعث شد که سرمایه خارجی در 

ایران دو برابر شود ولی این ارقام کافی نیست.
فکری عنوان کرد: بحث نرخ ارز هم از همین مســائل 
چالشی اســت. زیرا باید به سرمایه گذار خارجی اطمینان 
بدهیم که بتواند ارز خود را به شکل رقابتی و توافقی تبدیل 
کند و با تولید کننده داخلی در موقعیت برابر قرار گیرد که 
اصل مشــخصی است ولی واقعیت آن است که یک سری 
مسائل وجود دارد که آثارش را در سرمایه گذاری می گذارد.

وی افزود: مثلا یک مشــکل قانونی بسیار ساده اخیرا 
جلوی سرمایه گذاری یکی از اتباع خارجی را گرفته است. 
همین مسائل است که باید حل شود تا موانع سرمایه گذاری 

از بین برود.
فکری یادآور شــد: تغییرات پی در پی قوانین از دیگر 
چالش های ما در حوزه ســرمایه گذاری است که باید این 
چالش ها را رفع کنیم؛ زیرا همین چالش ها نمی گذارد که 

سرمایه گذار خارجی به کشور ما بیاید.

معاون وزیر اقتصاد:

FATF موضوع انحرافی در جذب سرمایه گذاری خارجی است

حاجی دلیگانی اعلام کرد

هشدار مجلس به وزارتخانه های نفت و نیرو
درباره تعلل در ذخیره سازی سوخت زمستانی نیروگاه ها

مجلس شورای   ۹۰ اصل  کمیســیون  عضو 
اسلامی گفت: نسبت به عدم ذخیره سازی مناسب 
سوخت مایع در بخش نیروگاهی به وزارت نفت 
هشدار دادیم و دو وزارتخانه نیرو و نفت موظف 
شــدند تا در زمینه تأمین منابع ذخیره سوخت 
مایع برای نیروگاه ها اقدام عاجل و جدی صورت 

دهند.
بــه گــزارش خبرگزاری تســنیم، »حســینعلی 
حاجی دلیگانــی«، نایب رئیس دوم کمیســیون اصل 
90 مجلس شورای اسلامی با اشاره به جلسات متعدد 
اعضای این کمیســیون با نماینــدگان وزارت نیرو و 
نفت، روز گذشــته گفت: کمیسیون اصل 90 مجلس 
شــورای اسلامی در راستای ایفای نقش نظارتی خود، 
به موضوعات مهم حوزه انرژی ورود کرده و جلســاتی 

را بــا معاونان وزرای نفت و نیرو و مدیران ارشــد این 
دو مجموعه داشــته است. در ادامه نیز حسب مورد و 
موضوع، در صورت نیاز در جلســات مربوطه از جمله 
جلسات تأمین سوخت زمستانه حضور به هم خواهیم 

رساند.
وی افزود: در تابستان امسال در بخش های مختلف 
مصرفی با محدودیت هایی در تأمین برق در زمان اوج 
مصرف مواجه شدیم و در زمستان امسال نیز پیش بینی 
مشکل سوخت نیروگاه ها را با توجه به وضعیت ناترازی 

و کسری گاز داریم.
حاجی دلیگانی با بیان اینکه یکی از راه های کاهش 
ناترازی گاز در زمستان، بحث اصلاح الگوی مصرف و 
کاهش مصارف در بخش های مختلف است، گفت: در 
جلسه سران قوا یکی از پیشنهاداتی که مطرح شده این 

اســت که در زمستان امسال، هر مشترکی که مصرف 
گاز خود را نسبت به سال گذشته کاهش دهد، مشمول 

دریافت جایزه و پاداش شود.
وی ادامــه داد: همچنین صحبت هایی درخصوص 
لزوم بهینه سازی تجهیزاتی از جمله بخاری ها که مصارف 
گاز دارند، صورت گرفت که مسئولان امر در شرکت ملی 
گاز هم توضیحاتی در این خصوص ارائه کردند اما آنچه 
مشخص است در زمینه بهینه سازی تجهیزات گازی و 
اصلاح الگوی مصرف، کار زیادی در پیش است و باید 

اقدامات جدی تری در این زمینه انجام شود.
نایب رئیس دوم کمیسیون اصل 90 مجلس شورای 
اســلامی خاطرنشــان کرد: نگرانی در زمینه تشدید 
آلودگی هوا را ناشی از مصرف سوخت مایع در نیروگاه ها 
و صنایع در زمستان مطرح کردیم و قرار شد مسئولان 

وزارت نفــت، در تخصیص حداکثری ســوخت گاز با 
توجه به محدودیت های گازی زمستان، نهایت تلاش 
خود را به کار بگیرند تــا با وجود آلایندگی خودروها، 
موتورسیکلت ها و دیگر صنایع در مناطق شهری، حداقل 
آلایندگی ممکن در بخش نیروگاهی را داشته باشیم.

وی افزود: همچنین نســبت به عدم ذخیره سازی 
مناسب ســوخت مایع در بخش نیروگاهی به وزارت 
نفت هشــدار دادیم و دو وزارتخانه نیرو و نفت موظف 
شــدند تا در زمینه تأمین منابع ذخیره سوخت مایع 
بــرای نیروگاه ها اقدام عاجل و جــدی صورت دهند. 
به این ترتیب در صورت تشــدید ناترازی گاز و ایجاد 
محدودیت در گازرســانی به نیروگاه ها، با وجود ذخایر 
مناســب ســوخت مایع، در تأمین برق در زمستان با 

مشکلی مواجه نشویم.

قیمت اغلب کالاهای نوشت افزار با قدرت خرید 
مصرف کنندگان تناسبی ندارد؛ کمترین هزینه ای که 
می توان برای خرید لوازم التحریر پرداخت بین دو تا 

چهار میلیون تومان است.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر، با توجه به آغاز ســال 
تحصیلی جدید، بررسی وضعیت بازار نوشت افزار که حجمی 
در حدود 12 تا 15 هزار میلیارد تومان -در ســال- دارد، 
نشان می دهد که طی یک ماه گذشته بازار مانند سال های 

قبل آن طور که باید و شاید رونق نگرفته بود. 
در سال های گذشــته مردم در این فصل حجم قابل 
توجهی از لوازم التحریر و نوشــت افزار مورد نیاز فرزندان 
خود را خریداری می کردند اما طی چند سال گذشته مردم 
در ســطح خرده فروشی کمتر خرید می کنند؛ در واقع به 
علــت کاهش قدرت خرید، مردم معمولاً این کالاها را در 
طول سال تأمین می کنند؛ به شکلی که به جای خرید در 
یــک نوبت، نیازهای خود را در چند نوبت در طول ســال 

خریداری می کنند.
از ســویی دیگــر آن طور کــه فعالان ایــن صنعت 
می گوینــد طی ســال های اخیــر برخی از ســازمان ها 
و نهادهــا بــا ایجاد نمایشــگاه های فصلی باعث شــدند 
اشــخاص غیر صنفی و غیرحرفه ای که آشنایی چندانی 
با این صنف ندارند محصــولات ارزان قیمت و بی کیفیت 
به مردم عرضه کنند که همین مســئله کار فروشندگان 

واقعــی نوشــت افزار را با مشــکل مواجه کرده اســت.
نکته دیگر آنکه بیشترین تمرکز اتاق اصناف و ناظران 
روی صنــف و واحدهایی اســت که پروانه کســب دارند 
و فعالیــت می کنند و در اغلب مــوارد نظارت خاصی بر 
فعالیت سایر افراد که به صورت غیرصنفی به خصوص در 

نمایشگاه ها مشغول به کار هستند ندارند.
»جواد چراغی«؛ عضو هیئت مدیره اتحادیه نوشت افزار 
با بیان اینکه معمولاً برگزارکنندگان نمایشــگاه تیمی را 
ایجاد می کنند که نظارت لازم را داشته باشند اما اینکه تا 
چه میزان موفق هستند جای سؤال است، افزود: »سازوکار 
برخی نمایشگاه ها به شکلی است که تولیدکنندگان کالاهای 
خود را به صورت مستقیم عرضه می کنند که هم کیفیت 
کالاهایشــان مورد قبول اســت و هم قیمت های منطقی 
دارند؛ اما یک ســری اشــخاص با ارتباطاتی که دارند در 
نمایشــگاه هایی مانند نمایشگاه نوشت افزار و یا نمایشگاه 

پوشاک شرکت می کنند و مالیاتی هم نمی پردازند.«
این وضعیت در حالی اســت که همان گونه که اشاره 
شــد بازار نوشت افزار برخلاف ســال های گذشته که در 
ماه های شهریور و مهر رونق می گرفت حتی در این دو ماه 
نیز رونــق آنچنانی ندارد و فروش کالا در این بازار تقریباً 

با رکود همراه است.
بازارِ گران!

نکته دیگر در این بازار آنکه، قیمت اغلب کالاها با قدرت 

خرید مصرف کنندگان تناسبی ندارد؛ کمترین هزینه ای 
که می توان برای خریــد لوازم التحریر پرداخت بین دو تا 
چهار میلیون تومان است؛ به عنوان نمونه قیمت یک دفتر 
مشق ساده به طور متوسط 70 تا 200 هزار تومان است و 
اگر خانواده ها حتی 10 دفتر بی کیفیت تهیه کنند هزینه 
این تعداد دفتر مشق برای یک دانش آموز بین 700 هزار 
تومان تا دو میلیون تومان می شود. برای مداد، اتود، مداد 
رنگــی، خودکار، خط کش، تــراش و پاک کن هم باید در 
ارزان ترین حالت ممکن حداقل 800 هزار تا یک میلیون 

تومان پرداخت کرد. 
در کنار این موارد اگر قرار باشد برای کیف هم هزینه ای 
شود یک کوله پشتی ساده و معمولی برای کودکان مقطع 
ابتدائی بین 600 هزار تا یک میلیون تومان است اما برای 
بزرگســالان بسته به نشان تجاری و کیفیت آن، قیمت ها 
از 800 هزار تومان شروع می شود و تا نزدیک 10 میلیون 

تومان هم می رسد.
بر همین اســاس هم فعالان صنف نوشت افزار گفتند 
ســال به ســال از میزان خرید کالا در این حوزه کاسته 
می شــود و افراد ترجیح می دهند یا به صورت تکی )مثلًا 
یک مداد یا یک دفتر( خرید یا اینکه در طول سال مایحتاج 

خود را تهیه کنند.
»محسن گلستانی«؛ رئیس اتحادیه صنف نوشت افزار 
تهران در این خصوص گفــت: »اگر قبلًا یک جعبه مداد 

برای دانش آموز خریداری می شــد، الان به صورت دانه ای 
خریــد می کنند. پیک تقاضا لوازم التحریر کاهش یافته و 
میزان تقاضا از شــهریور تا مهر، به طول سال انتقال پیدا 

کرده است.«
میزان واردات نوشت افزار

موضوع دیگر اما مربوط به سهم کالاهای وارداتی از بازار 
می شود؛ کالاهای وارداتی عمدتاً قیمت های بالایی دارند و 
اصلًا قابل قیاس با سایر کالاها نیستند. در این حوزه بعضاً 
مشاهده شده که قیمت یک خودکار میلیونی است و اگر 
قرار باشد تمام ابزارهای مورد نیاز از برندهای خارجی تهیه 
شود قطعاً هزینه های گزافی را روی دست خانوار می گذارد.

جواد چراغی؛ عضو هیئت مدیره اتحادیه نوشــت افزار 
گفت: به صورت کلی 60 درصد از نوشت افزارها تولید داخل 
و 40 درصد مابقی وارداتی هستند. کالاهای نوشت افزاری 
که صرفاً مصرف دانش آموزی دارند 80 درصد آن در داخل 

تولید می شود و 20 درصد مابقی وارداتی است.
او افزود: اما نوشــت افزارهایی که در رده دبیرستان و 
دانشــگاه و حرفه ای تر قرار می گیرد دقیقاً برعکس است 
یعنی 80 درصد این نوشــت افزارها وارداتی و 20 درصد 
مابقی تولید داخل اســت. علــت وارداتی بودن 80 درصد 
از نوشــت افزارها این است که تولید آن ها در حجم کم به 
صرفه نیســت و در صورتی مقرون به صرفه اســت که در 

حجم بالا تولید شوند.

بازارِ گران نوشت افزار با آغاز سال تحصیلی

برآورد می شود میزان واردات بنزین در سال 14۰2 
که بالغ بر حدود دو میلیارد دلار بوده، در سال جاری به 
حدود سه میلیارد دلار افزایش یابد که رقم بالایی است 
و می تواند روی دیگر هزینه کردهای دولت تأثیر بگذارد.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، بر اساس مفاد قانون بودجه 
امسال، وزارت نفت در سال جاری بابت تأمین بنزین )مجموع 
خرید خارجی و خرید داخلی از پالایشگاه ها( 140 هزار میلیارد 
تومان هزینه خواهد کرد که بر اساس نرخ تسعیر ارز )28 هزار 
و 500 تومانی( حدود پنج میلیارد دلار مورد اشاره رئیس جمهور 

در نشست خبری اش، خواهد شد.
در سال گذشــته میزان واردات بنزین حدود دو میلیارد 
دلار بود و اگر رئیس جمهوری به میزان واردات بنزین در سال 
1403 نیز اشــاره می کند، باز هم رقم پنج میلیارد دلار رقم 
بســیار بزرگی است که به نظر تنها برای واردات بنزین، رقمی 

غیرواقعی به نظر می رسد.
پــس بحث خرید پنج میلیارد دلار بنزین وارداتی با نرخ 
آزاد نه در ســال گذشــته و نه در سال جاری مطرح نبوده و 
نیست. اما برآورد می شود میزان واردات بنزین در سال 1402 
که بالغ بر حدود دو میلیارد دلار بوده، در سال جاری به حدود 
ســه میلیارد دلار افزایش یابد که رقم بالایی است و می تواند 

روی دیگر هزینه کردهای دولت تأثیر بگذارد.
البته بخشــی یا بیشــتر آن با تهاتر صــورت می گیرد و 
دولت مســتقیما پولی بابت آن نمی پردازد، اما تهاتر بنزین با 
هر کالایی، اگر در هزینه کرد مســتقیم دولت اثرگذار نباشد، 
در کاهش مستقیم درآمد دولت )از کالایی که صادرات آن با 

بنزین وارداتی تهاتر می شود( اثرگذار است.
 عدم اصلاح ناوگان حمل ونقل کشور

خودروهای ایرانی تولید دو خودروساز بزرگ کشور، تا سه 
برابر استانداردهای روز جهان مصرف بنزین دارند و در حالی که 
متوسط مصرف خودروهای تولیدی دیگر کشورها تا پنج لیتر 
در هر پیمایش 100 کیلومتر است. این رقم برای خودروهای 

تولید ایران 10 تا 12 لیتر است.
در واقع اگر خودروها با استاندارد بین المللی در کشور تولید 
می شــد، مصرف بنزین به جای 120 میلیون لیتر در روز، در 
حدود 60 میلیون لیتر در روز بود و می توانستیم ده ها میلیون 

لیتر در روز صادرات داشته باشیم.
بحث اسقاط خودروها و موتورسیکلت های فرسوده، یک 

بحث مهم در راهبردهای میان مدت برای کاهش مصرف بنزین 
است که در سال های گذشته مورد غفلت واقع شده است.

 طبق آمار ســتاد نوسازی ســازمان حمل ونقل، بیش از 
21 میلیون خودروی ســبک در کشور در حال تردد است که 
بیش از یک میلیون و 300 هزار خودرو، یعنی حدود شــش 

درصد از این خودروها فرسوده هستند.
همچنین از تعداد 12 میلیون و 500 هزار موتورسیکلت 
در حال تردد در کشور، 11 میلیون و 200 هزار موتورسیکلت 
فرسوده هستند که سهم بزرگی در مصرف افسارگسیخته بنزین 

و آلایندگی هوا دارند.
روزانــه در حــدود 46 میلیون لیتر بنزیــن خودروها و 
موتورســیکلت های فرسوده مصرف می  شــود که در صورت 
جایگزینی این ناوگان با خودروها و موتورسیکلت های استاندارد 

حدود 27 میلیون لیتر بنزین قابل صرفه جویی است.
 تعطیلی توسعه CNG در سال های اخیر

هم اکنون بین 21 تا 23 میلیون مترمکعب CNG در روز 
در کشور به مصرف می رسد و به همین اندازه ظرفیت افزایش 
سهم CNG در سبد حمل ونقل سبک کشور، با زیرساخت های 

فعلی وجود دارد.
بنابراین برای رفع ناترازی 20 میلیون لیتری بنزین، تنها 
راهکار توسعه CNG می تواند در کوتاه مدت با سیاست گذاری 

درست و بدون هزینه سازی برای دولت، پاسخگو باشد.
اگر توسعه CNG متوقف نشده بود و اجرای کامل مصوبه 
شورای عالی اقتصاد پیگیری می شد، اکنون می توانستیم حداقل 
مصرف روزانه CNG را به 35 میلیون مترمکعب در روز رسانده 
و حدود 12 تا 14 میلیون لیتر مصرف بنزین را بیش از آمار 
فعلــی، با مصرف CNG  جایگزین کنیم. در این صورت بخش 

اعظمی از ناترازی بنزین رفع شده بود.
 کندی در تکمیل طرح های توسعه پالایشگاهی 

تکمیل کُند طرح های توسعه پالایشگاهی و عدم کلنگ زنی 
پالایشگاه های جدید نیز از دلایل اصلی بروز ناترازی بنزین و 
نیاز کشــور به واردات این فرآورده نفتی بود. حتی پالایشگاه 
مهــر خلیج فارس هم با بی مهری مواجه شــد و پروژه ای که 
قــرار بود در ســال 1402 به تولید بنزین برســد، اکنون در 
خوشبینانه ترین حالت، فاز نخست آن در پایان سال جاری به 

بهره برداری خواهد رسید.
در بخش تعمیرات دوره ای و اورهال پالایشگاه ها نیز به مراتب 

در پالایشگاه های مختلف وضعیت غیربهینه ای را شاهد بودیم.
به طوری که چندین برابر زمان مورد نیاز، یک پالایشگاه در 
دوران تعمیرات به سر می برد و این مسئله در تشدید ناترازی 
بین تولید و مصرف بنزین و نیاز به واردات بیشتر، اثرگذار بود.

 تبدیل خودروی شخصی به انتخاب اول مردم
در پــی عدم توســعه کمی و کیفی نــاوگان حمل ونقل 
عمومی درون و برون شــهری متناسب با نیاز مردم و افزایش 
افسارگسیخته هزینه های استفاده از هواپیما، قطار و اتوبوس از 
یک سو و ثابت نگه داشتن نرخ بنزین از سوی دیگر، به نهادینه 

شــدن الگوی پرمصرفی و تبدیل شدن خودروی شخصی به 
انتخاب اول مردم در ترددهای درون شــهری و برون شهری 

منجر شد.
در واقع در چنین شرایطی، هزینه استفاده از خودروهای 
 شخصی به مراتب از هزینه های سفر درون شهری و برون شهری 
با دیگر روش ها کمتر است. همچنین عدم دسترسی به کمیت 
و کیفیت مناسب در بخش حمل و نقل عمومی، مردم را بیشتر 
به اســتفاده از وسایل نقلیه شخصی سوق داده است و نتیجه 

آن افزایش افسارگسیخته تقاضای بنزین در جامعه است.

عضو کمیته دستمزد شــورای عالی کار بر لزوم 
توجه بیشتر دولت و حمایت از کارفرمایان و طرح های 

اثربخش در حوزه مسکن کارگران تاکید کرد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمدرضا تاجیک درباره 
مسکن کارگری گفت: با توجه به گرانی بیش از حد مسکن 
و حق مســکنی که باید مطابق با قیمت مسکن و تورم اجرا 
می شد متاسفانه به دلایلی نتوانسته این اعداد را پوشش دهد. 
این بحث بارها در شــورای عالی کار مطرح شده است ولی 

اتفاق خاصی رخ نداده است.
عضو کمیته دستمزد شورای عالی کار ادامه داد: در دولت 
پیش قرارگاه مســکن در شورای عالی کار شکل گرفت که 
این مسئله نیز به نتیجه نرسید. تاکنون شاهد اتفاقات خوبی 
برای مسکن کارگری نبودیم و فقط در مسکن مهر که برای 
همه مردم اتفاقات مثبتی روی داد شاید مهم ترین گامی بود 

که در این زمینه برداشته شد.
تاجیک افزود: عدد مسکن کارگری در پرداخت دستمزد 
باید به کارگران ارائه شــود. وقتی ســبد معیشت محاسبه 
می شــود اقلام خوراکی و غیر خوراکی را محاسبه می کند. 

پرداخت هزینه مسکن یکی از مهم ترین این اقلام است.
وی افزود: حق مسکن در حداقل حقوق در سال 1401به 
مبلغ 900 هزار تومان بود. درخصوص مسکن توقع داشتیم که 
با توجه به اینکه این عدد همخوانی ندارد و عدد بسیار کوچکی 
در سبد دستمزد است شاهد افزایش این ارقام باشیم زیرا با 

این ارقام هیچ کارگری نمی تواند از پس اجاره بها بر بیاید.

راهکار کوتاه مدت
عضو کمیته دستمزد شورای عالی کار با ذکر این مطلب 
که موضع دکتر پزشــکیان و وزیر کار جدید در زمینه حل 
مشــکلات کارگران خرسند کننده اســت، افزود: مدل های 
مختلفی در دولت های مختلف مطرح شده است ولی با توجه 
به اینکه عمر دولت ها و افرادی که پیگیر این مسائل بودند به 
حل کامل موضوعات کفاف نداد و همه این طرح ها ناتمام ماند. 
تاجیــک ادامه داد: قانون کار؛ کارفرما و دولت را در این 
حوزه مسئول می داند. ســبد معیشتی و هزینه زندگی که 
در کمیته دستمزد بررسی می شود و این اعداد و ارقام حق 
مســکن را نیز در بر می گیرد. ولی مشکل از آنجایی شروع 
می شود که در بحث افزایش دقیق دستمزد، مشکل وجود دارد 
و درصدهای ارائه کمک هزینه به همین تبع پایین می ماند.

او افزود: باید قبول کنیم که نمی توانیم در یک یا دو سال 
این خواسته را برآورده کنیم. مطمئنا نیاز به زیرساخت های 
خــاص داریــم و اعتبار زیادی نیز طلــب می کند. حل این 
مشــکلات تنها با حضور همه شــرکای اجتماعی در حوزه 

کارگری رخ خواهد داد.
عضو کمیته دستمزد شورای عالی کار گفت: بهترین مدل 
کمک به جامعه کارگری آن است که در ابتدا فعلًا به صورت 
مســکن عددی را در پرداخت دستمزد کارگری به این قشر 
کمک کنیم تا در آتی دولت بتواند زمینه طرح های جدید و 
جدی و نتیجه بخش را ایجاد کند. ولی تاکنون چنین امری 

را شاهد نبوده ایم.

عضو کمیته دستمزد شورای عالی کار:

مسکن کارگری نیازمند توجه جدی دولت و کارفرمایان است


